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V rámci konfliktu mezi Ukrajinou a Ruskem se
hovoří o sankcích, které by se mohly dotknout
i energetiky. Velice úzká spolupráce mezi Če-
skem a Ruskem je třeba v oblasti energetiky ja-
derné. Jaký dopad by případné sankce mohly mít
konkrétně na tento sektor v Česku? 

Nedomnívám se, že bezprostředně, a to vzhle-
dem k našim zásobám jaderného paliva. S Ruskem
je sice v této oblasti již dlouhodobá spolupráce, ale
pokud by konflikt tuto spolupráci nějakým způsobem
narušil, či přerušil, museli bychom hledat nového
partnera. Nedomnívám se, že bychom jej nenašli.
Nakonec můžeme být svědky zájmu o dostavbu Te-
melína z dalších jaderných velmocí.

Podle vyjádření zástupců ČEZ má Temelín ruské
palivo na rok dopředu. Je to podle Vás dostateč-
ná doba?

Domnívám se, že je to dostatečná doba na to,
abychom nalezli jiného dodavatele.

Chcete výrazně posílit svou energetickou sekci
HK. Jak to myslíte? Máte již na mysli konkrétní
jméno, jména?

Do energetické sekce byli po nových volbách
HK ČR, zařazeni odborníci na dané okruhy činnos-
ti. V čele pracovní skupiny „Výroba a distribuce
energie“ je Prof. Ing. František Hrdlička, CSc., náš
přední energetický odborník, vedoucím pracovní
skupiny „Spotřeba energie“ Ing. Jaroslav Marou-
šek, uznávaný odborník na tuto oblast a obdobně
je tomu i ve vedení skupiny „OZE“ které vykonává
Ing. Jan Habart.

V současné době Je také prováděn audit čin-
nosti stávajících členů pracovních skupin s cílem
zkvalitnit činnost i na těchto postech. S některými
se budeme nuceni rozloučit a naopak, k práci při-
zveme členy nové.

Myslíte si, že v současné politické konstelaci mů-
že česká energetika nabrat potřebné tempo?
Vždyť celá energetika v EU přešlapuje na místě?

Máte pravdu, že naše ekonomika včetně naší
energetiky je ovlivňována celou řadou okolností,
včetně politických. Naše energetika ale dlouhodo-
bě patřila a myslím i patří mezi energetiky na velmi

dobré úrovni. Nejedná se pouze otradici, ale také otým
složený z vysoce zdatných profesních pracovníků.

Jsem přesvědčen, že máme možnosti si toto
postavení udržet. Pokud však nebudou politiky (a
to jak v ČR, tak i v EU) přijímána nesmyslná roz-
hodnutí. Proto také komora považuje přijetí ASEK
za velmi důležité a také se snaží narovnávat de-
formovaná rozhodnutí.

Jak spolupracujete s obdobnými institucemi
v rámci EU? Jsou v mnohém téže názoru jako Vy?
Uvažujete o tom, že by se spojily „hospodářské
komory“ členských zemí a „zatlačit“ na brusel-
ské úředníky?

Je pravda, že politici rozhodují o strategii bu-
doucího rozvoje země. Ne vždy dostatečně spolu-
pracují s těmi, kteří s tím mají zkušenosti a také ji-
mi přijatou strategii budou následně realizovat.
Spolupráci s podnikateli z jiných zemí na této
úrovni považujeme za nezbytnou a také se jí sna-
žíme realizovat. 

Jedním ze strategických rozhodnutí poslední do-
by bylo pozastavení tendru na dostavbu JE Te-
melín. Má HK vyčísleny „ztráty“ které tím utrpěl
český průmysl, který by byl zcela jistě z určité
části do procesu zakomponován. 

Je otázka, o jakých ztrátách hovoříme a hlavně,
ve kterém časovém období. Nedomnívám se, že
současná situace s deformací ceny silové energie
bude mít dlouhodobý stav. Potom může ekonomi-
ka dostavby Temelína dosáhnout jiných výsledků.
V současné době je velice těžké z mojí pozice sdě-
lovat názor, který je podložen na ne zcela přesných
podkladech. Já si však osobně myslím, že cestou
jaderné energetiky se budeme muset stejně ubírat.

Vy osobně si myslíte, že by Česká republika byla
schopna dostavět Temelín i svépomocí?

Pokud se týká dostavby Temelína „svépomo-
cí" nedomnívám se, že bychom toho byli v sou-
časné době schopni.

Blíží se okamžik rozhodnutí o prodloužení život-
nosti jaderné elektrárny Dukovany. Jak se v tom-
to směru angažuje vaše komora?

Jaderná energetika je pevnou součástí
„energetického mixu“ naší energetiky. Komora
bude požadovat na vládě, aby jejím rozhodnu-
tím nebyla narušena energetická bilance státu
a nedošlo k navýšení ceny elektřiny. V tomto
smyslu jednáme s představiteli státní správy
prakticky při všech jednání. Koneckonců každé
důležité rozhodnutí v této oblasti musí být dolo-
ženo rozborem na dopad do podnikatelského
prostředí.

Jaký konkrétní model byste doporučoval, když
na jedné straně dopadla podpora fotovoltaiky
jak dopadla, Německo a Rakousko protestují
proti dostavbě Temelína, na druhou stanu máme
závazky v rámci členství v EU. Lze vůbec tento
uzel rozmotat? 

Máte pravdu. Nalézáme se ve velmi složitém
období, kde celá řada ne zcela správných rozhod-
nutí deformuje energetický trh. V Bruselu se přijí-
mají rozporuplná opatření, kde např. na jednu
stranu se podporuje využívání tuzemských palivo-
energetických zdrojů. Na druhou stranu se přijíma-
jí rozhodnutí, která toto negují. Např. požadavky
na životní prostředí. 

Některé země se snaží ovlivnit skladbu ener-
getických zdrojů ve druhém státě zakázáním urči-
tých typů, např. jaderných, ale stejné země se
z těchto zdrojů nebojí odebírat elektřinu. Toto
a další věci svědčí o tom, že doposud neexistuje
opravdová spolupráce zemí v rámci EU v energe-
tice s cílem jednotné energetické politiky s přihléd-
nutím na národní možnosti a specifiku. To bude
myslím klíčová záležitost k rozmotání tohoto uzlu,
o kterém hovoříte. Mám obavy, že další vývoj nás
k takové spolupráci brzy donutí.

Máme vůbec šanci se vydat jiným (alespoň čás-
tečně jiným) směrem, než náš největší soused –
Německo? 

Jistě je celá řada opatření, realizované vládou
Německa, správná. Každá země má však svoje
specifické možnosti, a to patří i o našem státě.
Máme stále dostatečné zásoby tuzemských PEZ
a také máme dlouholetou tradici v některých ener-
getických komoditách, jako je např. teplárenství,
plynárenství, nebo jaderná energetika. Pokud
kladně vyhodnotíme s přihlédnutím na naše pod-
mínky opatření realizovaná v jiném státě, bylo by
jistě chybou je u nás neaplikovat.

Nebylo by tedy lepší se prostě vydat po vzoru
našeho největšího hospodářského partnera a za-
chytit trend hned od počátku?

Myslím si, že je ještě velice brzo vyhodnoco-
vat rozhodnutí německé vlády zastavit provoz ja-
derných elektráren a orientovat se v takovém
měřítku na rozvoj OZE založeného na finančních
podporách.

(čes)

Hospodářská komora ČR posiluje svou
„energetickou sekci. Chce mít větší vliv.“
Rozhovor s Václavem Hrabákem, předsedou Energetické sekce Hospodářské komory České republiky.

Václav Hrabák
Má vysokoškolské vzdělání technického smě-
ru. Od roku 1972 do roku 1993 pracoval
v POLDI Kladno v závodě energetika v různých
vedoucích funkcích. Od roku 1993 je společ-
níkem a ředitelem středně velké společnosti,
která podniká v oblasti energetiky, především
ve výrobě tepla a elektřiny. V HK ČR je spolu-
zakladatelem její energetické sekce, kde do
současné doby vykonává funkci jejího před-
sedy a funkci člena představenstva komory.


